

VOLUME 41, NUMBER 1
January 2024

ISSN 0189 - 160X

WAJM

WEST AFRICAN JOURNAL OF MEDICINE

ORIGINALITY AND EXCELLENCE IN MEDICINE AND SURGERY



OFFICIAL PUBLICATION OF
THE WEST AFRICAN COLLEGE OF PHYSICIANS *AND*
WEST AFRICAN COLLEGE OF SURGEONS



www.wajmed.org



TABLE OF CONTENTS

GENERAL INFORMATION	1C
INFORMATION FOR AUTHORS	1F
EDITORIAL NOTE: Strengthening Health Systems Toward the Control of Neglected Tropical Diseases and other Health Challenges - Gregory Erhabor	1
Unmet Need for Care of Older Persons in our Healthcare System Oladipupo O. Fakoya, Ogugua Osi-Ogbu, Temitope O. Olajubu	3
ORIGINAL ARTICLES	
First and Second Waves of Covid-19: A Comparative Study of the Clinical Presentation and Outcome among Hospitalized Patients in Lagos Nigeria O. A. Adejumo, S. Adesola, B. I. Adebayo, W. B. Mutiu, I. A. Abdus-Salam, B. A. Saka, T. Ogunniyan, O. D. Oladokun, O. B. Oluwadun, J. O. Bamidele, A. V. Adetola, O. A. Osundaro, F. O. Ogunsakin, E. B. Agbana, T. Femi-Adebayo, O. M. Oyadotun, A. Bowale	7
Knowledge and Practice of the Referral System under the National Health Insurance Scheme among Medical and Dental Practitioners of A Large-Accredited Facility in Kano, Nigeria G. C. Michael, A. U. Gajida, B. A. Grema, I. S. Abubakar, I. Aliyu, K. U. Omeje, I. M. Inuwa, A. Ajiya, M. S. Kurawa, M. A. Ramalan, S. T. Tanimu, A. K. Suleiman	16
Assessment of Right Ventricular Systolic Function using Tricuspid Annular Plane Systolic Excursion (TAPSE) among HIV Patients on HAART and Its Relationship with Viral Load and CD4 Cell Count M. M. Baba, F. Buba, M. A. Talle, M. A. Garbati, Habu Abdul	25
Kidney Function in Hypertensive Patients with Left Ventricular Hypertrophy I. N. Mba, B. Basil, B. Myke-Mbata, O. A. Olayanju, A. Faleye, S. A. Adebisi	30
Exposure History, Post-Exposure Prophylaxis Use, and Clinical Characteristics of Human Rabies Cases: A Twelve-Year Retrospective Review at a Tertiary Facility in Ghana P. Puplampu, A. A. Asare, N. A. H Seneadza V. J. Ganu	36
Influence of Adhesive Incise Drape Use on Surgical Site Infection Rates in Contaminated and Dirty Abdominal Operations A. A. Adeleke, O. Olasehinde, A. O. Adisa	42
Haematological Indices and Iron Status in Pre-Dialysis Chronic Kidney Disease Patients I. R. Edeki, E. I. Unuigbe, E. I. Okaka	48
Compliance With Guidelines on Seasonal Malaria Chemoprevention in Kwara State, Northcentral Nigeria C. O. Agomo, E. Shekarau, N. C. Ogbulafor, N. Abdullahi, B. Oyetunji, C. Okoronkwo, P. Uhomoibhi, O. A. Mokuolu	55
Relationship between Lifestyle Indicators and Un-investigated Dyspepsia Among Adult Patients in a Primary Care Setting in Northern Nigeria B. B. Fatusin, A. J. Fatusin, B. A. Grema, O. T. Lewechi-Uke, A. Abubarkar, S. Apanisile, M. Baura, Z. Dannina	65
Risk Factors of Metabolic Syndrome among Normal Weight Adolescents in Lagos, Nigeria O. A. Moronkola, E. E. Oyenusu, A. O. Oduwole, U. A. Sanni	74
CASE REPORT	
Intrathoracic Transposition of a Pedicled Latissimus Dorsi Muscle Flap for Complicated Chronic Empyema Thoracis: A Plea for its Popularity in our Subregion I. I. Aioke, V. T. Ayongo	82
Differential Clubbing and a Triad of Patent Ductus Arteriosus, Ventricular Septal Defect and Supravalvular Ring Mitral Stenosis: A Case Report C. O. Osagie, Okechukwu S. Ogah, Akinyemi Aje, A. A. Adebiyi, A. M. Adeoye, O. O. Oladapo, B. E. Adebayo	87
Typhoid Fever Presenting with Ileal Perforation and Gastric Perforation M. M. Muhammed, K. J. Bwala, J. O. Okoruwa	92
Squamous Cell Carcinoma of the Supraglottis Presenting as Hoarseness Tobe Momah, Olusegun Lijofe	97
MISCELLANEOUS	
Beyond the Shadows: Strengthening Nigeria's Health System in the Wake of Lassa Fever and Covid-19 Challenges E. A. Tobin, O. I. Edeawe, S. Abah	100
INDEX TO VOLUME 41, NO. 1, 2024	
Author Index	104
Subject Index	105



Relationship between Lifestyle Indicators and Un-investigated Dyspepsia Among Adult Patients in a Primary Care Setting in Northern Nigeria

*Relation Entre les Indicateurs de Mode de Vie et la Dyspepsie Non Explorée
Chez les Patients Adultes en Soins Primaires dans le Nord du Nigeria*

^{1*}B. B. Fatusin, ²A. J. Fatusin, ^{3,5}B. A. Grema, ²O. T. Lewechi-Uke,
⁴A. Abubarkar, ⁵S. Apanisile, ⁵M. Baura, ⁵Z. Dannina

ABSTRACT

BACKGROUND: Un-investigated dyspepsia has remained a common encounter among patients seen in primary care in sub-Saharan Africa. A preventive approach through counselling patients on modifications of lifestyle factors related to dyspepsia could be a cost-effective approach to dyspepsia management in primary care in low- and middle-income settings.

OBJECTIVES: The objectives were to describe the sociodemographic patterns of adult patients with un-investigated dyspepsia in the Family Medicine Clinics, Federal Medical Centre, Gusau, Nigeria, to describe the pattern of lifestyle factors among adult patients with un-investigated dyspepsia, to determine the relationship between lifestyle patterns and un-investigated dyspepsia and to describe the specific food types that precipitate dyspepsia among the respondents

METHODS: A hospital based cross-sectional study using the Short Form Leeds Dyspepsia Questionnaire to describe the presence and severity of dyspepsia and Simple Lifestyle Indicator Questionnaire to describe the lifestyle pattern of participants.

RESULTS: Most respondents (66.9%) have healthy dietary patterns however more respondents (66.52.4%) engaged in unhealthy levels of physical exercise. The Stress level was intermediate in majority of respondents (66.1%). There was no statistically significant association between lifestyle indicators and severity of dyspepsia among the respondents although the linear regression model with p-value < 0.01 and < 0.05, revealed stress as a predictor of dyspepsia in this study.

CONCLUSION: There was no relationship between lifestyle indicators and Uninvestigated dyspepsia among the study participants. However, some specific local foods were identified as precipitants of dyspepsia. Primary care physicians may consider a targeted dietary modification counselling approach in managing patients with uninvestigated dyspepsia. **WAJM 2024; 41 (1): 65 - 73.**

KEYWORDS: Uninvestigated Dyspepsia, Lifestyle indicators

RÉSUMÉ

CONTEXTE: La dyspepsie non explorée reste une rencontre courante parmi les patients en soins primaires en Afrique subsaharienne. Une approche préventive consistant à conseiller les patients sur les modifications des facteurs de mode de vie liés à la dyspepsie pourrait être une approche rentable pour la gestion de la dyspepsie en soins primaires dans des environnements à revenus faibles et moyens.

OBJECTIFS: Les objectifs étaient de décrire les tendances sociodémographiques des patients adultes atteints de dyspepsie non explorée dans les cliniques de médecine familiale du Centre médical fédéral de Gusau, au Nigéria, de décrire les schémas de mode de vie chez les patients adultes atteints de dyspepsie non explorée, de déterminer la relation entre les schémas de mode de vie et la dyspepsie non explorée, et de décrire les types spécifiques d'aliments qui déclenchent la dyspepsie chez les personnes interrogées.

MÉTHODES: Une étude transversale menée à l'hôpital utilisant le questionnaire abrégé Leeds Dyspepsia pour décrire la présence et la gravité de la dyspepsie, et le questionnaire Simple Lifestyle Indicator pour décrire le schéma de mode de vie des participants.

RÉSULTATS: La plupart des répondants (66,9 %) présentaient des schémas alimentaires sains, cependant un nombre plus élevé de répondants (52,4 %) s'engageaient dans des niveaux malsains d'exercice physique. Le niveau de stress était intermédiaire pour la majorité des répondants (66,1 %). Aucune association statistiquement significative n'a été trouvée entre les indicateurs de mode de vie et la gravité de la dyspepsie. Cependant, le modèle de régression linéaire avec une valeur de p < 0,01 et < 0,05 a révélé que le stress était un prédicteur de la dyspepsie dans cette étude.

CONCLUSION: Il n'y avait pas de relation entre les indicateurs de mode de vie et la dyspepsie non explorée chez les participants à l'étude, cependant certains aliments locaux spécifiques ont été identifiés comme des déclencheurs de la dyspepsie. Les médecins de soins primaires pourraient envisager une approche ciblée de conseil en modification alimentaire pour la prise en charge des patients atteints de dyspepsie non explorée. **WAJM 2024; 41 (1): 65 - 73.**

MOTS-CLÉS: Dyspepsie non explorée, Indicateurs de mode de vie

¹ Department of Family Medicine, Federal Medical Centre, Abeokuta, Ogun State, Nigeria.

² Department of Family Medicine, University College Hospital, Ibadan, Oyo State, Nigeria.

³ Department of Family Medicine, Aminu Kano Teaching Hospital, Kano, Nigeria,

⁴ Department of Psychiatry, Usmanu Danfodiyo University Teaching Hospital, Sokoto

⁵ Federal Medical Centre, Gusau, Zamfara State, Nigeria

Corresponding Author: Fatusin Bolatito Betty, Department of Family Medicine, Federal Medical Centre, Abeokuta, Ogun State, Nigeria. Email: Bolafatusin79@gmail.com. Phone number: +2348032206128